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پنجشنبه 25 مرداد 1403 نمره 2435

کار روزنامـه نگـار نگـاه کردن اسـت نه 
دیدن، ما کنجکاو و غیرمنتطره و غیرقابل 
پیـش بینی هسـتیم، ما پس  فرداییم برای 
این که الان فرداست. اصلاً ناامید نباشید، 
جهـان مال شـماست. بایسـتید با همین 
حداقل ها. اگـر امنیـت شـغلی نیـست و 
اگر روزنامـه ای، خبرگزاری ای مرا بیرون 
می کند چون کارم را بلدم هیچ مشکلی 
نخواهدبود،چون امنیت حرفه ای،  متضمن 

حیات اقتصادی ماست.
این ها نکته هایی است که دکتـر فریدون 
صدیقی در آیین نکوداشت روز خبرنگار 
در زنجان گفت. او که سخنران اصلی این 
مراسم بود برای خبرنگاران استان گفت: 
من از نسل دایناسورهایی هسـتم که هـزار 
سـال پیش کارشـان را شـروع کردند. من 
و دکتـر فرقانی و دکتـر قاضـی زاده و... از 
هزاره ای به هـزاره ای دیگـر آمده ایم، بدین 
معـنی که هـر روزِ اکنـون، یک هفـته و 
هر هفـته یک مـاه و هر ماه آن یک سال 

است و چون سـرعت تغییرات آن قدر بالاسـت که شـما 
هـزار سـال از ما جلوترید و جـهان در انتظار شـماست که 
معجزه کنید و معجزه ی شما بازگرداندن مرجعیت روزنامه 

به روزنامه هاست.
صدیقی که در مراسم مشـترک خانه ی مطبـوعات و اتاق 
بازرگانی اسـتان در سالن اجتماعات اتاق زنجان سخن 
می گفت، با بیان اینکه چرا ما خوانده نمی شویم، چرا دیده 
نمی شویم و چرا شنیده نمی شویم، اظهار کرد: دردمندم 
از اینکه پای کیوسک روزنامه فروشی می ایستم در انتظار 
کسی که قرار است روزنامه ای بخرد، دردمندم از اینکه چرا 
کارکرد روزنامه های ما فقـط سـرگرمی است، چرا دنبال 

جدولِ روزنامه می گردیم.
او عنـوان نمـود: رســانه سـه کارکـرد دارد که مهـم ترین 
آن اطلاع رسـانی است،یعـنی خبـردهی به هنـگام و به 
هنگام  بودن خبر اصل ماجراست، کارکرد دوم روزنامه، 
دانش افزایی است. یعنی تحلیل رویدادها برای فهم اتفاقاتی 
که رخ داده است، مثلاً اینکه چرا مدام اتفاقات تلخ و ناگوار 
می افتد، چرا این همه اضـطراب و آشـوب در ماست، دلیل 
آن چیه؟ او سـرگرمی را کارکـرد سـوم رسـانه دانست و 
نمونه ی بارز آن رادیو و تلویزیون عنوان نمود که مدام بازی 

فوتبال و سریال و امثالهم نشان می دهند.
این استاد برجسته ی روزنامه نگاری که در عصر 1۹ مرداد 
403 در جمع تعداد زیادی از خبرنگاران و فعالان فرهنگی 
و اجتماعی سخن می گفت با ذکر خاطره ای به رسالت 
سخت و دشوار خبرنگاری اشاره کرد. صدیقی گفت: سال 
1354 وقتی در مکه ی مکرمه آتش سوزی شد من به عنوان 
خبرنگار کیهان در آن جا بودم، در روز آتش سوزی من و 
همکار عکاس ام رفتیم گزارش تهیه کنیم ولی شرطه ها 
مانع شدند و به هر دری زدیم خبری دستگیرمان نشد. 
روز بعد جمعه بود و من با دفتر یک مجموعه ی پزشکی 
آشنا بودم که سرگروه پزشکان جمعیت شیر و خورشید 
سرخ ایران بود و من باید عصر جمعه خبری برای روزنامه 
مخابره می کردم تا صبح شنبه منتشر شود. در آن مجموعه 
پزشک جوانی به نام آقای فریدون فروهری بود که مثل 
بنده اهل شعر و ادبیات و روزنامه بود وقتی روز جمعه از 
دکتر فروهری و دکتر بالاسریِ ایشان پرسیدم چی شده و 
از کشته ها و مفقودین و غیره چه خبر، آن ها خبر را کتمان 
کرده و چیزی نگفتند، ولی من به شدت کنجکاو بودم، 
می دیدم در دفترهایی شبیه دفاتر ثبت احوال، یکی اسامی 
را می خواند و آن دیگری تیک می زند، وقتی پرسیدم چرا 
تیک می زنی؟ به جوابی نرسیدم، آن ها دم ظهری دفاتر را 
جمع کرده و داخل کمدهای بزرگ و قدیمی گذاشتند و 
درش را قفل کرده و از دفتر بیرون آمدیم، اینجا تازه من 
دوزاری ام افتاد که نکنه اسامی که خوانده می شد و در آن 
دفتر تیک می خورد اسامی زائران غایب است و بعد از 
طی مسیری من گفتم ببخشید بنده چیزی را جا گذاشته ام 
باید برگردم و برش دارم و وقتی برگشتم با کلی گرفتاری 

در را بـاز کــرده و ورق هـای 
تیک خورده را با عجله از دفتر 
حضـور و غیاب جدا کرده و 
با خـودم آوردم بیــرون و یک 
ماشین کرایه کردم تا مرا به شهر 
جده برساند. در طول مسیر خبر 
را تهـیه کرده و تمـامی اسـامی 
کشته شدگان را که حدود هزار 
نفــر بودند از روی برگه هـای 
کنده شـده نوشته و به زحـمت 
خودم را به هواپیــما رسـانده و 
برگه خبـر را از طـریق خلبان به 
ایران فرسـتادم و بلافاصله با آن 
تلفن های قدیمی با دفتر روزنامه 
تماس گرفته و ماجـرا  را گفتم و 

قرار شد برای دریافت برگه خبر به فرودگاه 
مهرآباد بروند، روز بعد کیهان تیتر اول خود 
را اینگونه زد: اسامی کشته ها و مفقودین 
آتش سـوزی صحـرای بزرگ منا ) فریدون 
صدیقی فرستاده ی ویژه ی کیهان در مکه ی 
مکرمه(. باید اعتراف کنم که من دزدی کرده 
بودم برای اینکه من برای این کار رفته بودم.

دو روز بعد رادیو اطلاعیه داد که خبر کیهان 
دروغ است و چنین چیزی درست نیست و 
هر کس مایل است می تواند با هواپیمای ویژه 
به مکه برود و بستگانش را ببیند، خلاصه 
دو روز بعد یک هواپیمایی با ده پانزده نفر 
مسافر به مکه آمدند تا بستگان شان را ببینند 
که در بین شان دو سه نفر هم ساواکی بودند، 
این ها آمدند و مرا پیدا کرده و سئوال پیچم 
کردند که این اسامی را از کجا آوردی و من 
که نمی توانستم منبع خبرم را لو بدهم و به 
دزدی خودم اعتراف کنم، جواب هایی سرِ 
هم کـردم و در نهایت کـاری از دسـت شان 
بر نیامد، برای این که مدیرمسئول و سردبیر 

روزنامه من حامی من بودند.
صدیقی با اشاره به سختی های کار خبرنگاری در سال های 
آغازین کار در دفتر روزنامه ابراز کرد: ما در آن روزگار به 
سختی کار می کردیم، آن موقع در روزنامه ی کیهان ۶ ماه 
به آقای دکتـر فرقانی صندلی برای نشستن ندادند و یادم 
هست اولین زیرگذر را در تهران ساخته بودند و هر کسی 
می خواست برای کار به روزنامه بیاید به او می گفتند فردا 
صبح برو ببین چند تا ماشین سرشان به سقف زیرگذر 
می خورد، مثلا یکی می رفت و فردای آن می آمد و می گفت 
هیچ اتومبیلی سرش به سقف نخورد و.. به او می گفتند 
برو بعدا با شما تماس می گیریم و یکی می آمد می گفت 
تعداد 132 اتومبیل رد شد، دو تا از آن ها سقف شان بلند 
بود، راننده ها پیـاده شدند و بررسی کردند و بعد حـرکت 
کردند و...به همین آدم می گفتند فردا بیا کارت را شروع کن! 
پس باید دقت کنیم کار روزنامه نگار نگاه کردن است نه 
دیدن، ما کنجکاو و غیرمنتطره و غیرقابل پیش بینی هستیم 
ما پس فرداییم برای این که الان فرداست. اصلاً ناامید نباشید 
جهان مال شماست، بایستید با همین حداقل ها. اگر امنیت 
شغلی نیـست و اگر روزنامه ای، خبرگـزاری ای مرا بیرون 
می کند چون کارم را بلدم هیچ مشکلی نخواهد بود، امنیت 

حرفه ای متضمن حیات اقتصادی ماست.
این استاد روزنامه نگاری گفت: کار رسانه دو چیز است: یا به 
یک نیازی پاسخ می دهد یا نیازی را می سازد. ما بلد نیستیم 
برای مخاطب نیاز بسازیم که به چه چیزی نیاز دارد، این کار 
متضمن نگاه و دید و دریافت و بینش شماست. به عنوان 
مثال به تعداد معلمان زنجان در روز معلم می شود مصاحبه 
گرفت، همه هم متفاوتند، برای این که هر انسانی به تنهایی 
یک جهان است. اگر حرف های ما تکراری است شکی 
نکنید که پرسش های ما کلیشه ای است. ما باید مهارت 
کافی در سوژه یابی و سوژه سازی داشته باشیم. اگر ما را 
نمی خوانند به این دلیل است که موضوع نداریم که سوژه 
کنیم، هزار جور موضوع در همین زنجان شماست، شما 
باید آن ها را کشف کنید. وقایع جهان در حال تکرار هستند، 
باور کنید همه چیز تکراری است، هزار سال پیش فرهاد 
با اسب می رفت سراغ شیرین اش و الان با سمند سفید 
رنگش می رود، پس داستان یکی است فقط ابزار آن فرق 
کرده است، هزار سال پیش در اعماق غارها هم عشق و 
نفرت بوده و امروز نیز همین است ما باید در این روزگار 
تلخ و دشوار سوژه بسازیم و باور کنید ما در محاصره ی 

سوژه هاییم.
این روزنامه نگار پیشکـسوت با ذکر خاطـره ای دیگـر از 
روزگار جـوانی خود گفت: در آن روزگار خبـرنگار کیهان 
یک خبری همراه با عکس از قصرشیرین فرستاد که یک 
مرغی در اینـجا هر روز سه تا تخـم می گذارد صبح ظهر 
و شب، در آن دوره  خبر چندانی نبود و خبرهای اینگونه 
در صفحه ی اول کیهان جا خشک می کرد، خبر زدند یک 
مرغ استثنائی در قصر شیرین روزی سه بار تخم می گذارد، 
خبـر چـاپ شد و اولیـن واکنـش از 
دانشکده ی دامپزشکی بود که چنین 
چیزی محـال اسـت و غیره، خلاصه 
این داستان ساختگی مدتی ادامه یافت 
و خیلی ها را به خود مشغول ساخت 
و من هدفم از یادآوری این داســتان 
این است که در مواقعی خبــرهایی 
که در فضای مجازی می خوانید واهی 
است و خیلی ها خبـرهای سـاختگی 
به ما می دهـند و خیلی از رسـانه های 
خارجی برای این خبرهای ساختگی 
کارشناس می آورند و تحلیل می کنند، 
پس شما خبرنگاران باید مهارت کافی 
در رمزگشایی از اتفاقات را داشته باشید 
وشکی نکنید این اکسیر معرفت شماست.

هفت حوض -در آیین نکوداشت روز خبرنگار که 1۹ مرداد 
ماه در سالن اجتماعات اتاق بازرگانی زنجان برگزار شد دو 

نفر از روزنامه نگاران پیشکسوت زنجان تجلیل شدند.
در این مراسم سالانه، یاد و خاطره ی علیرضا سلطانی، شاعر و
روزنامه نگار که در24 خرداد سال جاری چهره در نقاب خاک 
کشید، گرامی داشته و لوح تجلیل این روزنامه نگار فقید به 

همسر او تقدیم شد.
متن لوح تقدیر این روزنامه نگار فقید  به این شرح است:

افسانه ها میدان عشاق بزرگ اند
ما عاشقان کوچک بی داستانیم

حسین منزوی

هر جان   شیفته  در این جهان آشفته، چراغ فروزانی است که 
از حجم هولناک سیاهی آن می کاهد، به ویژه جان شیفته ای 
که حقایق هستی را کنجکاوانه می کاود و بی دریغ آن را برملا 

می سازد.
یکی از این قلندران قلم و عشاق حقیقت علیرضا سلطانی 
است که در برابر بادها نه چادری پریشان که آسیاب بادی 

گردان بود و خط تولید کلام  و کتابت اش به کار می افتاد .
او عمری در کارِ کشت کلمه بود و با متن های زنجیره ای به 
تفسیر حقیقت به پا خاسته بود. اگر چه تقریر حقیقت از حجم 
مرارت او نکاست ولی او رسم روزنامه نگاری را به پا داشت 

و رسانه ی راستین را خانه ی حقیقت دانست.
سلطانی سرسپرده ی زیبایی بود و با قلمی شیدایی آن را صیحه 
زد او در حالی چشم از جهان فرو بست که بر دیدگانش نشان 

عشق و آزادی جا مانده بود.
یاد این نویسنده، شاعر و روزنامه نگار شریف شهر گرامی باد.

دربخش دیگربرنامه به پاس قدردانی ازسه دهه فعالیت رسانه ای 
یوسف ناصر،ازاین روزنامه نگارپیشکسوت  شهرتجلیل شد. 
یوسف ناصر در ده سال اخیر مدیر خانه ی مطبوعات استان 
زنجان بوده و بعد از 33 سال ها فعالیت رسانه ای به افتخار 

بازنشستگی نائل شده  است.
متن لوح تقدیریوسف ناصر به شرح زیر است:

»انسان دشواری وظیفه است«
الف. بامداد

روزنامه نگاری که خورشید را به اعماق غارهای پنهان می برد، 
به انعکاس معرفت و اعتلای حقیقت می اندیشد، زین نسق 
او همسـایه ی آفتـاب است و اطـلاع یابی و اطـلاع رسـانی را 
سرلوحه ی جان و جهان خود کرده و روشـنایی را با جنون به 

درون تمام سلول های تنگ و تاریک می کشد.
لازمه ی چنین کندو کاوی بهره مندی از هوشمندی و شرف و 
شهامت و شکیبایی است تا با تلاش و تقلای آزادی خواهانه 
و بشـردوستانه، زنگار از روح و روان آینـه ی حقیـقت بزداید
وآن که درپی دستیابی به گوهر حقیقت به ورطه ی مرارت 
می افـتد زنبــور زرگــری اسـت که شـهد مطلایش را از 

خوشه های آفتاب   می مکد.
یوسـف ناصری در تمـام سـال های دشـوارِ کار در رسانه، 
صبـورانه کوشـیده و چون آبِ آن چشـمه ی جدا شـده از 
کوهسار، از دل سنگ  و صخره های مسیرش، راهی یافته و به 
دریا خواهد رسید. او می داند که مضحک است سنگ نورد از 
سختی راه بگوید . جا دارد اراده  ی نستوه او را در این سال های 
ابری بستاییم و به احترام کلام و مرامش کلاه از سر برداریم.

دم شان گرم و جام شان پر می باد.

تجلیلازدوروزنامهنگار
پیشکسوتدرمراسمروزخبرنگار

قارتالدردماوند
گروهکوهنوردیقارتالزنجان
بهقلهیدماوندصعودکرد

هرانسانیبهتنهایییکجهاناست

فریدونصدیقیدرمراسمروزخبرنگاردرزنجان:

رئیساتاقبازرگانیزنجاندرمراسمروزخبرنگار:

متنیکهمحمدمعینیدرتوصیفیوسفناصرخواند

مادرمحاصرهیسوژهایم

مشتاقِتعاملایم

جانِپیامزنجان

هفت حوض-گروه کوهنــوردی قارتال زنجـان به قله ی 
دماوند صعود کرد.

گروه کوهنوردی قارتال، روز جمعه 20 مرداد ماه، دماوند را 
فتح کرد.  این گروه در هشتم تیر ماه نیز به قله ی سبلان صعود 

کرده بود.
گفتنی است برنامه ی بعدی گروه قارتال، صعود به قله ی 
آرارات خواهد بود. کوه آرارات در شرق ترکیه واقع شده و 

ارتفاع آن513۷ متر می باشد. 

اواخر سال ۸2 به منزل زنده 
یاد »سیمین بهبهانی« رفت 
و آمد داشتم، سیمین آن 
زمان در ونک پارک بود، 
که  طبقه   24 برجی  در 
هنوز قامت بلند شاعر را در 
حافظه ی سیمانی اش دارد، 
برای من آن برج و بارو 
سمبل سیمین است، او را 
اولین بار در آنجا دیده بودم، خانه ای اصیل که با شور و شیدایی 

آمیخته و با خشت هایی از کتاب قرار یافته بود.
سیمین بعدها خانه ی خود را به کریمخان انتقال داد، خانه ای 
قدیمی و ویلایی که درخت هایش از تبار سیمین بوده و به 
اندازه ی سال های او زیسته بودند، اگر چه بعد از چند سال 
همزیستی و هم نفسی با این درختان بلند و تنومند، سیمین به 
خاک افتاد ولی هنوز درخت های حیاط سیمین در برابر باد 
ایستاده اند و آغوش سبزشان، برای گنجشک های کریمخان باز 
است تا نفسی در انزوای حیاط او تازه کنند و زندگی را به 

آسمان  ببرند.
مراوده ام با این شاعر خوش سلوک با عشق و اشتیاق ادامه 
داشت، پاهایم راه خانه ی او را خوب یاد گرفته بودند و هنوز 
هم هرگاه مسیرم به کوی او می افتد نسیم نفسش به جانم 
می وزد، هوای صحبت و چای داغ و شیرینی های تازه پختش 
به سرم می زند... اما سیمین 2۸ مرداد سال ۹3 برای همیشه با 
زندگی دست خداحافظی فشرد و سوار قایق تابوت شد و 
بر شانه های مواج مردم به آن سوی مرزهای زندگی رهسپار 
شد، برای بدرقه اش رفتم اما این بار دیر رسیدم و دیگر جواب 
سلامی از او نصیبم نشد. حالا که 2۸ مرداد، دهمین سالروز  
جاودانگی اوست، یادش را در همین چند سطر کوتاه گرامی 
می دارم و شعری که در سال ۸۶ به این شاعر بلندقامت و با 
استقامت نوشته و در منزل شان چشم در چشم او خواندم تقدیم 
حضورتان می کنم. به یاد دارم بعد از خواندن شعر سیمین نازنین 
از سر اکرام تحسین ام کرد و به شوخی گفت: من شمشاد هشتاد 

ساله ام و به خودم امیدوارم!:
ای برج با وقار آزادی

ای ارگ پایدار و پولادی
آری بزرگ باستان بودی
از روزهای دور نوزادی!

حتی تو در سکوت سنگین ات
صد حنجره غریو و فریادی
ما شاعران سال خورشیدی

تو شاعرِ  بلند میلادی
در بیستون شعرِ شیرین ات

مجنون تر از هر آنچه فرهادی!
آری تو ای عروس آزادی

هشتاد ساله ای و شمشادی! 

سیماییکهدرذهنسیمانیاست

فاطیما سیاحتیحسیننجاری

مراسم  در  زنجان  بازرگانی  اتاق  مشروطه-رییس 
روز خبرنگار که روز پنجشنبه 1۹ مرداد با همکاری 
خانه مطبوعات استان برگزار شد، گفت: رویکردها 
و برنامه های این اتاق در دوره ی جدید به ویژه در 
خصوص ارتباط پیوسته با رسانه ها یک رویکرد فعالانه 

و همگرایانه است.
صمد یوسفی اصل با مروری بر ساختار و رویدادهای 
اتاق بازرگانی زنجان در سال های گذشته و همچنین 
با تاکید بر برنامه های آینده اتاق بازرگانی، کانون بخش 
خصـوصی اسـتان را اتاقی نـو، آرام و آزاد با تمرکـز 
بر تعامل مجدانه و قوی با تمامی سازمان ها، رسانه ها، 

مدارس، دانشگاه ها، نهادهای دولتی عنوان کرد.
وی با اشاره به اینکه دوره جدید اتاق بازرگانی زنجان 
از اردیبهشت سـال قبل آغاز شـده و در این مدت نیـز 
تلاش بر این بوده که در کنـار رویکردهای اقتـصادی 
و اهداف بنیادی اتاق بازرگانی ارتباط با رسانه ها نیز به 
شکل های مختلف برقرار باشد که برگزاری نخستین 
جشنواره اقتصاد و رسانه و دوره آموزشی با همکاری 

مهرماه سال ۷۷ بود؛ 2۶ سال قبل. طنز می نوشتم؛ ایمیل 
که نبود، به سرعت پست هم، اعتمادی. نوشته ام را دستی 
می بردم تحویل دفتر »هفته نامه پیام زنجان« می دادم در 
کوچه حاج نوروزلر.همان اتاق اول می دادم به خانم 
منشی و بی حرفی بر می گشتم. گاهی چاپ می شد. 
گاهی چاپ نمی شد. بیشترشان اما چاپ شد. یک بار 
تا نوشته ام را دادم و خواستم برگردم، خانم منشی گفت: 
»یه لحظه...«، بعد رفت داخل اتاق تحریریه و برگشت. 
گفت: »بفرمایید.« داخل شدم؛ داخل اتاقی که قرار بود 
تا شش سال و نیم بعد، اتاق یادهای بسیار بشود؛ از 
امید و ناامیدی ها، شور کلمات و گاهی دلشوره های 
توصیف ناشدنی. آقای جوانی روی صندلی، بالا رفته 
بود، نمی دانم داشت ساعت تنظیم می کرد، لامپ مهتابی 
نصب می کرد یا تابلوی عکسی را جابه جا. به گرمی 
خوشامد گفت. آقای جوان، آقا یوسفِ ناصری بود؛ با 
همان خنده ای که هنوز خیلی وقت ها روی لب هایش 
هست. گفت:»قبل از چاپ مطالب شما، این جا ما خودمان 
یک دل سیر می خندیم به طنزهای تان. سپرده بودم دفعه 
بعد که آمدید، راهنمایی تان کنند بیشتر آشنا شویم«... 

یونسکو از جمله این رویدادها بود.
رییس اتاق بازرگانی زنجان تاکید کرد: اقتصاد مملکت 
ما در مقایسه با بخش های مختلف جامعه بسیار نحیف 
است و بخش خصـوصی سهم کمی از این اقتـصاد را 
دارد و تنها با 20 درصد در حال تکاپو برای حفـظ و بهبود 
فضای اقتصادی است.وی خاطرنشان کرد، سال گذشته 
بسیاری از سـفرای ایران در کشـورهای مختلف را در 
زنجان پذیرش کردیم که تقریبا با تمام سفرایی که در عمر 

اتاق بازرگانی به زنجان دعوت شده اند برابری می کند.
رییس اتاق بازرگانی زنجان ادامه داد: موضوع آموزش 
برای اتاق بازرگانی از اهمیت ویژه ای برخوردار است 
و سعی شده برنامه های آموزشی را برای دانش آموزان، 
دانشـجویان و علاقه مـندان به حوزه های اقتـصادی تا 
صاحبـان صنایع در خصوص مباحث مختلف تدوین 
و اجرا کنیم. وی اضافه کرد: نه تنها فرایند آموزش، نسل  
جدید را برای توسعه فضـای اقتـصادی موثر خواهد 
کرد که فعـالان اقتـصادی نیـز به ارتقـای آگاهی و درک 

موضوعات و پدیده های نو نیاز دارند.

سه ماه بعد، من دبیر صفحه سیاسی شدم، دی ماه ۷۷ تا 
انتهای اردیبهشت ۸4 ...ودر همه ی این سال ها، آقا یوسف 
عزیز، چراغ پیام زنجان بود، روغن چرخ دنده هایش وآچار 
فرانسه ی آن.خیلی ها توی سازمان  های شان این طوری اند، 
به هزار و یک دلیل ... اما آقا یوسف، حتی اگر نامش نبود، 
روح و جان پیام زنجان هم بود. یک لطف و لطافتی در 
جانش بود که از بذل و بخشش آن مضایقه نمی کرد، حتی 
وقتی گله و شکایتی داشت یا از طرف مدیرمسئول قرار 
بود توصیه و نقدی را منتقل کند، کلمات سنجیده بود، 
اضافه نداشت، بارِ  خاطر نمی ساخت به همین راحتی که 
بسیاری ساخته اند و می سازند ... یک بار در توصیف کسی 
نوشته بودم او از کسانی است که از دور آمدنی هیچ گاه 
نمی خواهی از جلوی چشمانش دور شوی؛ می خواهی 
دست اش را بفشاری، بخندی، بخندد و حرف بزنید... آقا 
یوسف ناصری عزیز هم، چنین بوده است و خواهد بود.
خوشا ما که در دنیای کلمات دوستی چون یوسف 
ناصری پیدا کردیم؛ رئوف، وسـیع و عمیق، آرام و متـین.

سرت سـلامت آقا یوسفِ عزیز، دل ات آباد، سـایه ات 
مستدام.

هفت حوض-رئیس گروه راهبری وبررسی طرح های معماری و  
شهرسازی اداره کل راه و شهرسازی استان زنجان، اراضی ثمین 
3 را جزو پروژه های نهضت ملی مسکن در غرب شهر زنجان 
اعلام کرد و گفت: اراضی پیش بینی شده حدود 115.5 هکتار 

بوده و طراحی بر مبنای واحدهای همسایگی انجام شده است.
حمیدرضا حمیدی روز پنج شنبه25مرداد  در جمع خبرنگاران، 
با اشاره به اینکه فرآیند واگذاری زمین های دونفره به متقاضیان 
تک واریزی در اراضی ثمین 3 در دستور کار قرار گرفته است، 
اظهار کرد:اراضی ثمین سه در صورت تصویب کارگروه مسکن
 به نام »کوی پردیس« نامگذاری خواهد شد.وی با بیان اینکه 
پروژه ثمین 3 در ضلع شمال پروژه 5۸4 واحدی ثمین 2 واقع 
شده است، ادامه داد:اراضی پیش بینی شده حدود 115.5 هکتار 
بوده و طراحی به شکل واحدهای همسایگی انجام شده است. 
رئیس گروه راهبری و بررسی طرح های معماری و شهرسازی 
اداره کل راه و شهرسازی استان زنجان، با بیان اینکه کل محدوده 
ثمین 3 از نظر مقیاس شهرسازی در سطح یک ناحیه شهری 
 است که شامل سه محله بوده و هر محله واحد یک مرکز محله  
است، گفت: همه کاربری های خدماتی از جمله پارک محله، 
مدرسه، مسجد، درمانگاه و مراکز خدماتی در مرکز محلات 
و مرکز ناحیه دیده شده است.حمیدی، با بیان اینکه مجموعه 
ثمین 3 ناحیه شهری است و همه خدمات سطح ناحیه از جمله 
مراکز تجاری و پارک بزرگ طراحی شده است، تصریح کرد: 
حدود 20 هکتار زمین برای احداث کاربری های خدماتی، 
تجاری و فرهنگی در این اراضی در نظر گرفته شده و از نظر 
استانداردهای شهرسازی، شرایط خوبی دارد و نوع تفکیک هر 
قطعه 200 متر مربع است که به هر دو خانوار 200 متر زمین 
داده خواهد شد که دو واحد مسکونی با دو  واحد پارکینگ 
خواهد بود به صورت همکف پارکینگ و طبقات اپل و دوم 
مسکونی خواهد بود.وی فزود: سطح اشغال ۶5 درصد در نظر 

گرفته شده و زیر بنای هر طبقه 130 متر خواهد بود.

اراضی»ثمین۳«درغرب
شهرزنجانبهشکلواحدهای

همسایگیاجرامیشود

دهسالازجاودانگیسیمینرفت

دوستان عزیز  و  ارجمند جناب آقای مهرداد ترابی
  و   سرکارخانم سـمیه   میـناخانی

مصیبت وارده را  به شما دوسـتان  و همکاران گـرامی 
تسلیت عرض می کنیم. برای آن عزیز از دست رفته 
آرامش ابدی و برای یکایک داغدیدگان صبر و سلامتی 

آرزومندیم.                  موج بیداری



3 پنجشنبه 25 مرداد 1403 نمره 435

مشـروطه-حسیننجاری:عضو هیات 
علمی دانشـگاه باقرالعـلوم قم در نشـست 
تخصصی بررسی تاریـخ مشـروطیت و 
تحلیـل بررسـی روند شـیخ فضـل اله 
نهضت  خراسانی،  آخوند  و  نوری 
مشروطه را یکی از نهضت های مقدمات 

تاریـخی انقلاب اسلامی دانست.
در این نشست که در حسینه ي زنجان 
برگزار شد، دکتـر احمد رهـدار افزود: 
نهضـت مشـروطه از این جهت دارای 
اهمیـت اسـت که حتی در مقـایسه با 
انقلاب اسلامی عالمان بزرگ و فقیهان و 
مجتهدان بسیاری در آن شرکت داشتند.

این اسـتاد علـوم سـیاسی خاطرنشان 
کرد: در دانشنامه ی مشروطیت که در 
موسسه ی امام خمینی در قم آن را کلید 
زدیم یکی از نخستین جلدهایی که کار 
کردیم جلد مربوط به علما بود، آن جا 

زندگی نامه ی حدود 110 عالم فقیهِ مجتهد دارای رساله ی 
فقه سیاسی و زعیم سیاسی را آورده ایم ولی از آن جایی 
که همه ی جلدها باید در کنار هم منتشر شوند هنوز به 

بوته ی چاپ سپرده نشده است.
رهدار ادامه داد:انقلاب اسلامی،نهضتِ حضرت امام بوده 
و شاگـردان حجت الاسـلام اش نه آیت الله  های بزرگ. 

وی تصریح کرد: در انقلاب مشروطه حضور عالمان 
درجه یک، پررنگ هست ولی در نهضت امام، فقیهانِ 
به نامِ وقت هرچند سنگ اندازی نکردند ولی همراهی 
چندانی هم با نهضت خمینی نداشتند. فقیهان بزرگی چون 
مرحوم آقایان مرعشی، گلپایگانی، روحانی، شریعتمداری  
و اراکی بعد از تبعید امام نیامدند بگویند قم یا نجف، 
من احساس خطر می کنم به داد اسلام برسید. فقط یک 
حرکتی را مرحوم آیت الله میلانی از مشهد شروع کردند 
و آمدند در تهران علما را دعوت کردند و نامه هایی به 
پاپ و دبیرکل وقت سازمان ملل نوشتند و تمام شد ولی 
در نهضت مشروطیت از نجف تا تبریز و تهران و همین 
زنجان و اصفهان و شیراز و محلات، فقیهانی که صاحب 
رساله و اسم و رسم بودند در آن نقش داشتند. در نجف 
سه چهار تن از مراجع تقلید از جمله مرحوم آخوند 
خراسانی، مرحوم ملاحسین خلیل تهرانی، مرحوم ملا 
عبدالله مازندرانی و مرحوم سید محمد کاظم طباطبایی 
و... مراجع تقلید و صاحب رساله اند که به طور مستقیم 
در نهضت مشروطه ورود کرده و بیانیه دادند و از این 
جهت مشروطه جزو نهضت های اصیل و بزرگ دینی 

تاریخ سیاسی ایران  است.
عضـو هیات علـمی دانشگاه باقرالعلـوم قم ابراز کرد: 
نهضت مشروطه با همه ی عظمتش در نهایت شکست 
خورد. دلیل شکسـت آن هم بـروز اختلافِ روش در 
میان رهبـران دینی آن بود. در نهضت مشـروطه، ما دو 
جریان مشروطه خواه و مشروعه خواه داریم که عالمان 
هر دوی آن شاگردان یک مکتب اند. شاگردان مکتب 
فقه سیاسی مرحوم میرزای شیرازی اند و بزرگان هر دو 
جریان، از اسوه های تقوا هستند ولی به دلیل اختلافی که 
در روش و در تطبیقِ در موضوع بین آن ها افتاد میان 
مردم اضطراب ایجاد کرده و باعث سردرگمی آن ها شد. 
ماجرای اختلاف هم مربوط به رهبری مرجعیتی نهضت 
)آخوند خراسانی( است که از صحنه و میدان نهضت 
)تهران( به دور بود. رهبر مجتهد نهضت نیز که شیخ 
فضل اله نوری بودند ساکن تهران و در مرکز صحنه بودند. 
مشروطه خواهان برای مرحوم آخوند خراسانی تلگراف 
می زدند که ما در این نهضت مشروطه، خواهان مساوات 
و آزادی و برابری هستیم، رای مبارک چیست؟ ایشان هم 
در پاسخ، مخالفت با مشروطه خواهان را مخالفت با امام 
زمان می دانستند. شیخ فضل الله نوری هم در تهران بود 
و علاوه بر رویت این استفتا، آدم هایی که تلگراف زده 

بودند را نیز می شناخت و می دانست 
که این آقایی که نوشته ما خواهان 
آزادی هستیم منظورش فقط آزادی 
از استبداد نیست بلکه آزادی از احکام 
دین نیز هست. شیخ می دانست که 
آن کسی که مدعی آزادی و برابری 
است منظورش فقط برابری فقیر و 
غنی نیست، برابری رعیت و حاکم 
برابری شیعه و  او  نیست منطور 
ارمنی نیز هست، بنابراین فتوا می داد 
که موافقت با این جریان مشروطه و 
مشروطه خواه در حکم محاربه با امام 
زمان است. مردم نمی دانستند که در 
اینجا به فتوای مرجع تقلیدشان عمل 
بکنند یا به فتوای مجتهد پایتخت شان 
که چند دهه با آن ها و در کنار آن ها 

زندگی کرده است.
رهدار با بیان اینکه امام با تجربه ی 
نهضت مشروطه، مقدمات نهضت 

خود را درست مدیریت کردند، خاطرنشان کرد: حدود 
5 جلد کتاب مرکز اسناد انقلاب اسلامی منتشر کرده که 
بیانات و بیانیه های مراجع اعظام تقلید در اوایل نهضت 
حضرت امام است که حدودا از سال 40 تا 44 را در بر 
می گیرد و اغلب آن بیانیه ها را شخض امام می نوشتند و 
شخصاً می رفتند به منزل مراجع اعظام تقلید و چشم در 
چشم، آن ها را در رودرواسی قرار داده و امضا می گرفتند، 
بعد آن را تحت عنوان بیانیه های مراجع اعظام تبریز و 
قم منتشر می کردند. امام این اقدام را با توجه به تجربه ی 
مشروطه انجام داد و نتیجه اش هم این شد که مردم در 
تبعیت از عالمان دینی و مراجع اعظام تقلید به تردید 
نیفتادند. همچنین امام و مردم به خوبی به یاد داشتند که 
چگونه اعتماد به سفارت خانه های روس و انگلیس باعث 
تفرقه ی بین مردم و در نهایت باعث شکست نهضت 

مشروطه شد.
این استاد علوم سیاسی تصریح کرد: مرحوم منذر نسبت 
به شیخ فضل اله نوری تعصب داشتند و برای همین ۸، 
۹ جلد کتاب فقط درباره ی شیخ فضل الله نوشته اند که 
سرمایه ی علمی سنگینی در خصوص تاریخ مشروطه 

محسوب می شود.
رهدار افزود: آقای منذر در اواخر عمرشان ویژه نامه ای 
راجع به مشروطیت در نشریه ی زمانه منتشر کرد. او از ما 
خواست مقاله ای بنویسیم ما هم مقاله را نوشته و به ایشان 
دادیم، ایشان با توجه به مقام استادی خود، مقاله را ویرایش 
و تصرف نمودند و در نهایت چیز دیگری از آب درآمد. 
البته بنده بعداً همان مقاله را در نشریه ی فقه وابسته به دفتر 
تبلیغات منتشر کردم. در آن مقاله خلاصه ی ادعای بنده 
این بود که در مشروطه مصداقاً حق با شیخ فضل اله نوری 
بود ولی منطقاً حق با آخوند خراسانی ولی ارادت مرحوم 
منذر به شیخ باعث شده بود که کلاً آن قسمت اول مقاله 
در نشریه ی زمانه منتشر شود. واقعیت امر این است که 
اگر از بنده بپرسند: بیرون از مشروطه بخواهیم خط یکی 
از دو بزرگوار را امتداد بدهیم کدام یک به درد می خورد، 

بنده می گویم: آخوند خراسانی نه شیخ فضل اله.
عضو هیئت علمی دانشگاه باقرالعلوم عنوان کرد: دکتر 
مظفر نامدار اولین نویسنده ای است که از قم و نجف و 
سامرا به عنوان مکتب یاد می کند او که از اساتید بنده است 
در کتاب خود آخوند خراسانی را نماینده ی مکتب نجف 
و شیخ فضل اله را به خاطر اینکه شاگرد مرحوم میرزای 
شیرازی است نماینده ی مکتب سامرا تحلیل کرده است. 
ایشان می گوید نحوه  و روش شیخ فضل اله در پاسداری 
از شریعت شبیه زیارت سامرا در دوره ی داعش است. ما 
در دوره ی داعش وقتی به حرم سامرا مشرف می شدیم 
وارد جاده ای می شدیم که دو طرف جاده دیوار بتنی بود 
و ارتباط زائر با شهر قطع می شد، در حالی که روش 
پاسداری آخوند خراسانی از شریعت مثل زیارت نجف 

مشروطه- رئیس سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه در 
بخش ساخت مسکن برای جامعه هدف از مرز احداث 
50 هزار واحد عبور کرده ایم، گفت: بیش از 45 هزار واحد 

مددجویان آماده تحویل است.
علی محمد قادری روز چهارشنبه، 24 مرداد ماه در حاشیه سفر 
به زنجان در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: در حوزه مسکن 
در مدت سه سال گذشته، 30 درصد آمار ساخت مسکن 
گروه های هدف در 1۸ سال گذشته محقق شد و به نوعی 
تسهیلگری در حوزه مسکن مددجویان انجام شد.رئیس 
سازمان بهزیستی کشور بیان کرد: در حوزه اشتغال مددجویان 
نیز طبق آمارها از سال 1400 تا 1402 به طور میانگین 1۶0 
درصد رشد اشتغالزایی ثبت شده است.وی با اشاره به اینکه 
اکنون بیش از هفت میلیون نفر جامعه آماری بهزیستی کشور 
را تشکیل می دهند، گفت: بودجه این سازمان در مدت سه 
سال فعالیت دولت سیزدهم بیش از 240 درصد افزایش 
یافت.قادری ادامه داد: با کارهای انجام شده، پشت نوبتی در اقلام 
توانبخشی مانند کاشت حلزون به حداقل رسید و ارتباط موثری 
با شرکت های دانش بنیان،  هوش تجاری و مصنوعی برقرار 
شد.وی با بیان اینکه سازمان بهزیستی با این اقدامات به سمت 
سازمان نسل نو پیش خواهد رفت، اظهار کرد: این خدمات 
برای گره گشایی از مشکلات گروه های هدف بوده است.او 
افزود: با وجود اینکه ایجاد شغل برای افراد دارای معولیت نیاز به 
مناسب سازی دارد، با کمک دولت و مجلس شورای اسلامی 
اعتبارات و تسهیلات اشتغال سازمان از 30 هزار میلیارد ریال 

در سال 1400 به حدود 150 هزار میلیارد ریال افزایش یافت.

مشروطه-رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای ماه نشان 
گفت: با توجه به کمبود اعتبارات تملک دارایی سرمایه ای و 
مشکلات حوزه راه شهرستان دستور تخصیص 1000 تن قیر 
و 30 میلیارد تومان اعتبار ویژه برای راه های روستایی  اخذ شد.
محمد جعفری امروز )پنج شنبه 25 مردادماه( در برنامه زنده 
تلویزیونی، اظهارکرد: دستور تخصیص قیر و اعتبارات ویژه 
برای راه های روستایی به زیرمجموعه ابلاغ شده و توسط 

فرمانداری از اداره کل راهداری استان پیگیری خواهد شد. 
 وی در بخش دیگر سخنان خود با اشاره به ورود یک دستگاه 
لودر به ناوگان راهداری شهرستان ماه نشان، افزود: اعتبار مرجع 
خرید این دستگاه از محل حقوق دولتی معادن سال 1401 

است و قطعا در سرعت کارها تاثیرگذار خواهد بود.
او با اشاره به پروژه روکش آسفالت محور قواق علیا و سفلی، 
در مردادماه سال جاری، خاطرنشان کرد: این پروژه به طول 10 
کیلومتر با اعتباری بالغ بر 23 میلیارد تومان و از محل حقوق 

دولتی معادن طی سال گذشته و سال جاری عملیاتی شد.

مشروطه-شهردار صائین قلعه گفت: این شهر قطب ترابری 
کشور محسوب می شود لذا با توجه به همین موضوع و 
همچنین معرفی این ظرفیت یکی از میادین شهر صائین قلعه 

به نام کامیون داران نام گذاری خواهد شد.
به گزارش ایسنا، محمدرضا احمدپور با اشاره به پروژه های 
عمرانی شهرداری صائین قلعه، اظهار کرد: پروژه های عمرانی 
به هم متصل اند و یکی از اولویت هایی که در اجرای پروژه ها 
دنبال می شود کاربردی بودن پروژه ها و نیاز سنجی است.وی 
با اشاره به اینکه از زمان تحویل شهرداری از ۶۸ میلیارد تومان 
بودجه 1۸ میلیارد تومان آن محقق شده است، گفت: همه سعی 
خود را خواهیم کرد که قبل از شروع فصل بارندگی کارهای 
در دست اجرا را به اتمام برسانیم.احمدپور به بستن قرارداد 
پروژه جدول گذاری نیز اشاره کرد و گفت: بزرگترین قرارداد 
عمرانی شهرداری صائین قلعه به مبلغ بیش از 50 میلیارد ریال 
در شهرداری صائین قلعه به اجرا رسید. برای اجرای این پروژه با 
برگزاری مناقصه از طریق سامانه ستاد تدارکات دولت پیمانکار 
بزرگترین پروژه جدول گذاری معابر و خیابان های سطح شهر 
صائین قلعه بسته شده و از روز گذشته مشغول به فعالیت است.
وی گفت: ارزش ریالی این پروژه بیش از50  میلیارد بود که برنده
این مناقصه یکی از پیمانکاران جوان و با انگیزه صائین قلعه است.

او با توضیح اینکه کل شهر صائین قلعه نیاز به جدول گذاری 
دارد، تصریح کرد: اصلاح انهار نیز در دستور کار شهرداری 
قرار دارد زیرا شیب گذاری در بسیاری از مناطق شهر رعایت 
نشده که همین موضوع سبب بروز مشکلات در بسیاری از 
مواقع و به ویژه در ایام بارندگی ها می شود.شهردار صائین قلعه 
با یادآوری اینکه این شهر نیاز به پروژه های عمرانی متعدد دارد 
که با توجه به همین موضوع با جدیت به دنبال رفع کمبودها 
هستیم، یادآور شد: علی رغم نیاز صائین قلعه به انجام کار بیشتر و 
وجود برخی مشکلات با بودجه های فعلی امکان انجام بسیاری 
از پروژه ها وجود ندارد و جوابگوی نیاز شهر نیست با این حل 
برای حل مشکلات شهری از هیچ تلاشی دریغ نخواهد شد.

و کربلا در دوره ی داعش و قبل و بعدِ آن است. یعنی ما 
از اتوبوس پیاده می شویم از کوچه و خیابان های متعدد 
رد و در نهایت به حرم مشرف می شویم بدون اینکه در 
حصار دیوار بتنی محصور شویم. در مدل سامرا امنیت 
زیارت تامین می شود اما ضعف آن، قطع ارتباط فرهنگی 
با شهر است ولی در الگوی زیارت کربلا و نجف، 
ارتباطات میان فرهنگی برقرار است اگر چه امنیت سامرا را 
ندارد. مثال دیگر این است که مثل دو فردی که دغدغه ی 
دینی دارند و می خواهند بچه ی خود را مطابق آموزه های 
دینی تربیت کنند، یکی با درک اینکه تلویزیون برنامه هایی 
دارد که ضد تربیتی است، جامعه نیز همین است و... 
بنابراین ارتباط فرزند خود را با محیط قطع می کند ولی 
دیگری منع حداکثری را مانع تربیت درست می داند و 
به بچه ی خود اجازه می دهد تلویزیون ببیند و پارک و 
سینما و ساحل برود و غیره و البته نظارتی هم بر عملکرد 
او دارد. بالطبع الگوی دومی در مجموع موفق تر است، 
چون فرایندها را تجربه کرده و در برابر صدمات احتمالی 
تجربه  و تشخیصی دارد و به این آسانی مورد تصرف 
واقع نمی شود. شیخ فضل اله نیز به خاطر تحفظ سفت و 
سخت بر مُر مبانی دینی و عدم ارتباط و گفتگو با مبانی و 
گفتمان های غیر دینی، خشک و غیر منعطف است ولی 
آخوند خراسانی و طیف طرفدارانش اینگونه نیستند. به 
عنوان مثال رساله ی تنبیه الامه و تنزیه المله  مرحوم آیت  اله 
نائینی است که مهم ترین رساله ی فقه سیاسی آن دوره 
است و این دیدگاه در مورد این رساله وجود دارد که 
مرحوم نائینی این رساله را تحت تاثیر افکار عبدالرحمن 
کواکبی، نویسنده ی کتاب طبایع الاستبداد نوشته است که 
آن هم تحت تاثیر فیلسوفان سیاسی کلاسیک قرن 1۸ و 
1۹ اروپاست، البته بنده  منتقد این نظریه هستم و آن را 
نمی پذیرم و تنها بر این باورم که این کتاب مهمی است و 

نویسنده ی آن شاگرد آیت اله خراسانی.
رهدار با اشاره به اعتراض مردم عادی نسبت به روابط 
روشنفکران آن دوره مثل تقی زاده با مکتب نجف، 
خاطرنشان کرد: در استفتائی که مردم تبریز از مرحوم 
ملاعبداله مازندرانی دارند و از ایشان می پرسند که این چه 
نوع رابطه ای است که نجف با روشنفکران واضح البطلان 
به لحاظ مبنا و مسلک برقرار کرده و... ملاعبدالله در پاسخ 
می نویسد ما می دانیم که مسلک امثال تقی زاده دارای 
فساد سـیاسی است ولی در عیـن حال ناگزیر از ائتـلاف 
تاکتیکی برای حذف محمدعلی شاه هستیم. بعد از پایین 
آوردن این جرثومه ی فساد با تقی زاده و همسلکان او 
تکلیف مان را روشن می کنیم ولی شیخ فضل اله ساقط کردن 
محمدعلی شاه را بدون مشارکت شخصیت هایی چون 
تقی زاده می خواهد و معتقد است بدون آن ها هم این 
کار شدنی است. تعبیر شیخ این است که شخصیت هایی 
چون تقی زاده مصداق سنگ بنای کج است که دیوار را 

تا ثریا کج می برد.
این استاد دانشگاه در بخش دیگری از 
سخنان خود تصریح کرد: در نهضت 
شیرازی  میرزای  پیش بینی  مشروطه 
محقق شده، یعنی در زمان مشروطه در  
کل کشور 13 تلگراف خانه وجود داشت 
که هر 13 تلگراف خانه در اختیار بابی ها 
بود و فتواهای مرحوم آخوند خراسانی را 
بابی ها دریافت کرده و تصمیم می گرفتند 
فتوای آخوند را به مجلس بفرستند یا نه! 
گاه فتوای آخوند را دو ماه بعد از دریافت 
تلگراف می فرستادند یعنی زمانی که در 
مجلس مسیری برخلاف فتوای آخوند 

پیش می رفت.
رهدار خاطرنشان کرد: شیخ فضل اله 
نوری در زمان تحصن خود در آستانه ی 
ری یک شبی قرآنی از جیبش درمی آورد 
و به آن قسم می خورد که با مشروطه ی 
آخوند خراسانی مشکلی ندارد. فردا در روزنامه های 
سکولار مشروطه می نویسند آن چیزی که شیخ فضل اله 
از جیبش درآورده و قسم خورده، جعبه سیگارش بوده 

است.
او ادامه داد: پسر مرحوم شیخ فضل اله نوری سه سال و 
اندی در نجف منتظر قرار ملاقات با آخوند خراسانی 
اسـت که به ایشـان بگوید پدر من با مشـروطه ی شما 
مشکلی ندارد بلکه با مشروطه ی روشنفکران مشکل دارد 
ولی وقت ملاقات به ایشان داده نمی شود تا اینکه شیخ را 
اعدام می کنند. چون هم در تلگراف خانه ها و هم در بیت 

آخوند خراسانی نفوذ صورت گرفته بود.
عضو هیئت علمی دانشگاه باقرالعلوم قم تاکید کرد: شیخ 
فضل اله نوری به مر شـریعت معـتقد اسـت و مخـالف 
گفتگو با مشروطه و اندیشه ی وارداتی غرب است ولی 
آخوند خراسانی مخالف آن نبود. یکی از درس هایی که 
امام خمینی از مشروطه گرفت همین نکته بود که هم 
جریان مشروطه خواه و هم جریان مشروعه خواه این 
خطای راهبردی را کردند که در نقطه ی ثقل اندیشه ی 
فقاهتی خودشان مفهومی وارداتی را قرار دادند ولی امام 
ره در انقلاب خود این کار را نکرد و نیامد در نهضت 
خود مفهوم دموکراسی  را که یک مفهوم وارداتی غربی 
است، بگنجاند بلکه مفهوم ولایت فقیه را نهادینه کرد که 
البته بعداً شاگردان امام و دیگران گفتند نسبت نظریه ی 
ولایت فقیه امام با دموکراسی غربی چیست؟ خود امام 
بحَت دین را مورد تفقه قرار داد و اگر کتاب ولایت فقیه 
امام را بخوانید در کل کتاب ایشان اسمی از پارلمان و 
حزب و انتخابات و رفراندوم و تفکیک قوا و غیره نیست. 
اگر چه در نظام سیاسی که ایشان به وجود آورد همه ی 
این ها هست ولی در اندیشه ی سیاسی ایشان نیست و 
تفاوت اندیشه ی سیاسی و نظام سیاسی در همین است. 
به عنوان مثال وقتی یک نفر به مهندسی می گوید من 
300 متر زمین دارم و ده نفر عائله ام هست برای من یک 
نقشه ی خانه بکش، مهندس هم نقشه را می کشد و شما 
از او می خواهید به عنوان معمار، نقشه ی خودش را اجرا 
کند و مهندس می آید زمین را می بیند و متوجه می شود 
زمین قناس است و نقشه ی خود را مطابق زمین موجود 
تغییر و یا اصلاح می کند. پس نقشه ی اولیه ی او همان 
اندیشه ولی نقشه ی مورد اجرای او به مثابه ی نظام است. 
بنابراین اندیشه ی سیاسی ناظر به وضعیت مطلوب تولید 
می شود و فارغ از زمان و مکان است ولی نظام سیاسی 
ناظر به شرایط مقدور و تخته بند زمان و مکان است. پس 
وقتی امام در سال 4۹ بحث مربوط به ولایت فقیه خود 
را در نجف مطرح می کند ناظر به ایران نیست، مسئله ی 
امام در آن بحث این است که اگر اسلام بخواهد روزی 
در یک جایی پیاده شود از نظرِ من فقیه مدلش این است. 
و بعد از انقلاب از امام خواستیم که اندیشه ی خود را در 
ایران پیاده کند و امام بر اساس شرایط 
زمیـن ایـران اندیشه ی خود را  اجـرا 
کرد. اگر امام رفراندوم برگزار نمی کرد 
دنیا می گفت آقای خمینی خودش 
یک دیکتاتور اسـت که دیکتاتوری 
دیگر را ساقط کرده و به جای شـاه  
این بـار فقیه مطـلق اسـت. اما امـام 
تفکیک قوا و حـزب و... را در مـقام 

یک معمار به رسمیت می شناسد.
عضو هیئت علمی دانشگاه باقرالعلوم 
قم ابراز کرد:حـال سـئوال این است 
آخـوند خـراســانی بیشــتر به درد 
ما می خــورد یا شــیخ فضل اله؟ 
با توجه به تعبـیر قبلی ام مبـنی بر 
اینکه آخوند خراسانی دیواری دور 
شریعت نکشیده و میان شریعت و 
غیرشریعت گفتگو راه انداخته حال، 
مبرهن است که مدل مدنظر شیخ، مفید

ادامهدرستونمیهن)ستونروبرو( 

علیاوجاقلی

عضو هیات علمی دانشگاه باقرالعلوم قم در زنجان:

مصداقاً  حق با شيخ است منطقاً با آخوند
مشروطه- رئیس جهاد کشاورزی خدابنده گفت: بیش از 50 
درصد گندم زنجان در این شهرستان تولید می شود و بر همین 

اساس خدابنده قطب تولید گندم در استان محسوب می شود.
علیرضا اسداللهی روز جمعه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با 
اشاره به زمان و وضعیت مناسب بارندگی های در سال زراعی 
جاری افزود: امسال میزان تولید گندم در استان زنجان به بیش 
از 400 هزار تن می رسد که افزون بر 200 هزار تن از این 

محصول تولیدی مربوط به شهرستان خدابنده است.
وی » افشار« در شهرستان خدابنده را از بخش های مستعد 
کشت گندم عنوان کرد و اظهار داشت: در سال زراعی جاری 
در بخش افشار 3۶ هزار هکتار گندم کشت شده بود که از این 

میزان 55 هزار تن محصول برداشت می شود.
اسداللهی میانگین عملکرد این محصول را در خدابنده یک هزار 
و 500 تن در هکتار بیان کرد و یادآور شد: کشاورزان پس 
از برداشت محصول مازاد بر مصرف خود را به مراکز خرید 
تحویل می دهند.وی با بیان اینکه 12 مرکز برای خرید تضمینی 
گندم از کشاورزان این شهرستان پیش بینی شده است، تصریح 
کرد: هم اکنون چهار سیلو برای ذخیره گندم در خدابنده فعال 
است و پنجمین سیلوی ذخیره گندم این شهرستان نیز در دست 
ساخت است.اسداللهی خاطرنشان کرد: یک کارخانه آرد هم در 
این شهرستان با ۹5 درصد پیشرفت کار در دست راه اندازی 
است که این کارخانه با ظرفیت تولید سالانه 30 هزار تن آرد 
علاوه بر تامین نیاز خدابنده امکان خدمت دهی به شهرستان 
های اطراف را خواهد داشت.در سال زراعی جاری در 150 
هزار هکتار اراضی دیم و پنج هزار و ۶00 هکتار اراضی آبی 
شهرستان خدابنده محصول گندم کشت شده است و 24 هزار 
بهره بردار بخش کشاورزی در زمینه زارعت گندم در خدابنده 
فعالیت دارند.قیمت پایه خرید تضمینی گندم با احتساب 2 
درصد افت مفید و یک درصد افت غیر مفید با افزایش 23 
درصدی نسبت به قیمت خرید سال گذشته مبلغ 1۷5 هزار 

ریال برای هر کیلوگرم تعیین شده است.

مشروطه- مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان زنجان 
گفت:  میزان خرید تضمینی گندم مازاد بر نیاز کشاورزان 

زنجانی نسبت به مدت مشابه قبل 15 درصد رشد یافت.
به گزارش ایرنا،ولی اله زمانی افزود: خرید تضمینی 43۸ هزار 
و ۶5۷ تن گندم از کشاورزان زنجانی تا 24 مردادماه جاری 
انجام شده است.وی اظهار داشت: تاکنون ۷2 هزار و 44 
محموله گندم از 21 هزار و 21۶ گندمکار خریداری و در 
سلیوهای ملکی و بخش خصوصی، جهت برنامه ریزی در 

تامین آرد و نان شهروندان ذخیره شده است.

۵۰ درصد گندم زنجان
در خدابنده تولید  می شود

رئیس سازمان  بهزیستی کشور:
بیش از ۴۵ هزار واحد مسکونی 

مددجویان آماده تحویل است

تخصیص اعتبار ویژه  برای 
راه های  روستایی شهرستان ماه نشان

شهردار صائین قلعه  :
بودجه فعلی شهرداری 
جوابگوی نیاز شهر نیست

مبرهن است که مدل مد نظر شـیخ، مفید بوده یا آخـوند؟به 
عنـوان مثـال در دوره ی زعـامت فقـاهت مرحـوم آیـت  اله 
بروجردی اسرائیل ظهور پیدا کرده، دو فقیه بزرگ شیعی 
و سنی آیت  اله بروجردی و شیخ محمود شلتوت به این 
نتیجه رسیدند که فتوای تقریب مذاهب بدهند، گفتند شیعه 
و سنی اختلافات مذهبی را کنار بگذارند و برای مبارزه با 
اسرائیل در کنار هم بایستند، در همین ایران در مکتب مشهد 
جریان ولایتی ها و امامتی ها در مقابل آقای بروجردی صف 
کشیدند و گفتند مگر شیعه و سنی می توانند باهم برادر باشند 
و یک جا جمع گردند، آن ها دغدغه ی مذهب را داشتند 
ولی بی هیچ انعطافی در صـدد اجـرای آن بودند البته آقای 
بروجردی هم دغدغه ی مذهب را داشـتند ولی اختلاف 
آن ها فقط در فهم مذهبی بود، یکی از طریق گفتگو و ارتباط 
با تسنن از دین و مذهب پاسداری می کند دیگری از طریق 
قطع ارتباط و از آن جایی که یک جریان امتداد آخوند است 
و جریان دیگر امتداد شیخ، حال باید ببینیم کدام شان به درد 
ما می خورد؟ بدیهی است آقای بروجردی امتدادآخوند است 
ولی ولایتی ها و امامتی ها جریان شیخ و البته کمی جلوتر 
بیاییم در دیدار رهبری با مراجع شهر قم تنها مرجع تقلیدی 
که به دیدار ایشـان نیامد آیت  اله وحیـد خراسـانی بود، در 
جلسه ای که با وزیر اطلاعات )آقای خطیب( داشتیم ایشان 
با تاخیر به جلسه رسـیدند و گفتند با وحید خراسـانی در 
خصوص عدم دیدارشان با رهبـری جلسه ای داشـتند و 
آیت  اله خراسانی با بیان اینکه هیچ مشکلی با رهبری ندارند، 
فرمودند رهبـری دست اهل سنت را باز گذاشته اند و نقد 
بنده به ایشان صرفاً از این جهت بوده است، ایشان بیایند 
آن ها را محدود کنند بنده با سر به ملاقات ایشان می روم، 
حال ببینیم مشی رهبری اتحادبخش است یا سلوک آیت اله 
خراسانی؟ بنابراین در مشروطه مصداقاً حق با شیخ است، 
چون شیـخ در صحنه بود و جنس مشـروطه خواهان را 
می شناخت، اما منطقاً حق با آخوند بود. دین باید با غیر دین 
گفتگو کند و البته ممکن است در جاهایی به دلیل ضعف 
متدینین و نه الزاماً دین، ضربه هایی هم بخورد اما چاره ای 
نیست باید بر همین مسیر و منطق پیش رفت. پس تردیدی 
نیست شیخ فضل اله نوری به عنوان یک برگ زرینی و سند 
افتخار بر تارک تاریخ سیاسی قوم ما برای همیشه خواهد 
درخشـید اما در مقام اندیشه، منطق فقاهتی آخـوند  بیشـتر 

کارآمد است.

خرید تضمینی گندم  در زنجان
 ۱۵ درصد رشد یافت
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سال ۱۳۶۴ که دانشجوی کارشناسی  
رشته ادبیـات فارسی در دانشـگاه آزاد 
اسـلامی واحـد کـرج بودم از محضـر 
اسـتادان بزرگی بهره مـند شدم که نام 
گرامی هر کدام شان دراین روزها، رزق 

روحم، شده است.
استادانی چون: دکتر زرین کوب، دکتر 
سید حسن سادات ناصری، دکتر سـید

محمود نشاط،دکتر ایرج وامقی، دکتر 
بهروز ثروتیان و در سال های بعد، دکتر 

مهدی محقق، دکتر مهرداد بهار و...
از نیک بختی ما بود که آن سال،دانشگاه، 
درس نظـامی گنجـه ای و درس بیــان 

را  با دکتر ثروتیان ارائه کرد.
خاکساری و زود جوشی و تسـلط او به 
موضوع درس را درکمتراستادی، دیده ام. 
آن سال، دکترثروتیان تازه به کرج آمده و 

در گوهر دشت، سکونت داشت.
سلـسله مقـالاتی را کـه نگــارنده در 
صـفحه ی ادبی روزنامه ی اطـلاعـات 

می نوشت خوانده وپســندیده بود.روزی اسـتاد، مرا به 
منزل خود دعوت کردند تا در مورد نوشته هایم گفت  وگو 
کنیـم. بعـدها نیـز بارها به منزل شان رفتم و از انبـوه خرمن 

دانش حضرت استاد، خوشه ها چیدم.
بار دیگــر بخـت یارم شد و از اسـتاد شنیـدم که یکی از 
دختران شان خانوم لاله ثروتیان،دبیر سابق زیست شناسی و 

همسردوستم آقای مهندس خسروی ساکن زنجان  هستند.
بارها اتفاق افتاد؛  استاد که برای دیدن دخترشان به زنجان 
می آمد سری هم به شاگرد و ارادتمند دیرین خود می زد؛ 
تا اینکه بعدها، نویسنده برای ادامه تحصیل به اراک 
رفتم و مصمم شدم پایان نامه کارشناسی ارشد خود را 
با راهنمایی دکتر ثروتیان و مشاوره اسـتاد دکتر سعید 

حمیدیان  بنویسم.
رابطه ی استاد، شاگردی مخلص با ثروتیان تا واپسین 
روزهای حیات ادامه داشت تا اینکه قلب مهربان دوست و 
استادم که بارها تحت عمل جراحی قرار گرفته بود از تپش 

افتاد و این دریای علم و دانش، در خاک فرو رفت.
استاد ثروتیان، با اینکه ادعای شاعری نداشت، اشعار خوبی 
هم دارد.ازجمله ی آن ها،اینکه شــعری به نام نخستین 
روزمدرسه سروده وآن را به کمترین شاگردانش هدیه 
فصلنامه  دومین شماره ی  رادر  آن  وحقیر  است  کرده 
فرهنگ زنجان، ۱۳۷۹ ، چاپ کرده ام که درآن به کوتاهی 

از کودکی خود یاد کرده است.
باب آشنایی:

نظامی شناس،پژوهشگر و مصحح  که در سراسر زندگی پر 
بارش، شعرهای نظامی و حافظ را تصحیح، شرح و تفسیر 
کرد. برای کار بر۱۴نسخه خطی ازآثار نظامی،هفت سال 
آزگار  از عمرش را در زیرزمین منزل گذراند و حاصل این 
رنج سالیان شد؛  پنج گنج نظامی گنجه ای که به تصحیح 

او، منتشر گردیده است.
نگاهی به زیست نامه استاد

مهرماهِ ۱۳۱۶  یازدهم  یکشنبه  روز  در  ثروتیان  بهروز 

اعلانات-درشامگاه سه شنبه۲۳مرداد ۱۴۰۳ همزمان با اوج 
بارش شهابی برساووشی در آسمان، اعضای مراکز کانون 
پرورش فکری کودکان زنجان در مرکز علوم و نجوم  گرد 

هم آمدند تا شاهد برگزاری یک شب رصدی باشند. 
دکتر لیدا اکبری، مسئول مرکز علوم و نجوم  کانون پرورش 
فکری زنجان در گفت گوی اختصاصی با موج بیداری 
گفت:در این برنامه که بیش از ۴۰۰ نفر از مشتاقان علم 
نجوم در آن حضور داشتند، مربیان و اعضای ارشد مرکز 
تلاش کردند با برپایی کارگاه های عمومی و تخصصی، 
وجوه مختلف پدیده ی بارش های شهابی را به مخاطبان 
در گروه های سنی مختلف آموزش دهند.وی ابراز کرد: 

در شماره ی گذشته ی هفته نامه  موج بیداری، گزارشی با عنوان 
»آب از سر این سد گذشته است« چاپ و منتشر شد که چند 
تن از شهروندان زنجانی، بی تفاوتی اداره کل  منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان زنجان را نسبت به تصرفات آستانه ی سد 
شهید کمال جان نثار نقد کرده و خواستار حفاظت جدی از 

منابع طبیعی و سرمایه های ملی استان شده بودند.
 در پی انتشار این گزارش جوابیه ای از اداره کل  منابع طبیعی 
و آبخیزداری استان زنجان به دفتر هفته نامه ارسال شده  است 

که متن آن را بی هیچ کم و کاستی در زیر می خوانید:
مدیر مسئول محترم هفته نامه ی موج بیداری

با سلام 
احتراماً پیرو درج مقاله ای با عنوان »سدجان نثار جان می دهد« 
در مورخ ۱۴مردادماه جاری درآن هفته نامه به اطلاع می رساند: 
سد مذکور قبل از احداث سدمخزنی تهم ساخته شده و 
قسمتی ازمخزن آن ازطریق روان آب ها وسیلاب های احتمالیِ 
جاری در حوزه ی آبخیز سد و بخش مهم مخزن نیز از طریق 
انتقال آب از رودخانه ی سارمساقلو توسط کانال، آبگیری 
می شده و بعد از تکمیل سد تهم و وقوع خشکسالی چند 

دهه ی اخیر، مخزن این سد دیگر آبگیری نشده است.
گذشته از این که شخص برداشت کننده ی مصالح شن و 
ماسه در انتهای دریاچه ی سد مورد اشاره دارای پرونده ی 
تخلف منجر به محکومیت در اداره ی منابع طبیعی شهرستان 
زنجان می باشد. انجام عمل وی در عین حال منجر به افزایش 
حجم مخزن سد و همچنین افزایش قابلیت نفوذ و تغذیه ی 
مصنوعی آن در دشت زنجان گردیده و قدرت مهار سیلاب ها 
نیز همچنان در مخزن سد محفوظ می باشد و حوضچه های 
خاکی متعدد ایجاد شده از قبِل برداشت شن و ماسه در اطراف 

سد مورد نظر نیز واجد همین قابلیت ها  هستند.
انتظار می رفت قبل از درج مقاله در هفته نامه با مسئولین ذیربط در این 
اداره کل و با سازمان جهاد کشاورزی استان در راستای شفاف سازی 
موضوع و رفع شبهه و ابهام و اتهام هماهنگی لازم انجام می گردید.

سید حسن حسینی/ مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان زنجان 

اعلانات-معاون استاندار با بیان اینکه زنجان در اجرای تبصره های 
تکلیفی جزو سه استان برتر محسوب می شود، گفت: باید تلاش 

شود در سایر تسهیلات از روش های جدید استفاده شود.
به گزارش مهر، حسین محمدی در نخستین نشست کمیسیون 
امور اقتصادی و بانک اتاق بازرگانی زنجان، افزود: با وجود همه 
انتقادها، بی انصافی است اگر نقش شبکه بانکی در اقتصاد نادیده 
گرفته شود.معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار زنجان با بیان 
اینکه بهره مندان از تسهیلات بانکی که عمدتاً صنایع بزرگ هستند 
همواره شاکر و غیربهره مندان که اغلب هم بنگاه های کوچک 
هستند همواره از بانک ها گلایه دارند، افزود: در این راستا باید 
متوجه بود که اولویت بانک ها در همکاری با مشتری های درشت 
است واین عدم توازن در توزیع تسهیلات زمینه ایجاد نارضایتی 
و گلایه مندی از بانک ها شده است.وی بر ارزیابی عملکرد شبکه 
بانکی استان در ارائه تسهیلات به صنایع داخل استان و همچنین 
نقش آفرینی صنایع و شرکت های بزرگ در گردش مالی داخل 
استانی تاکید کرد و گفت: شبکه بانکی، بنگاه اقتصادی نیست 
بلکه واسطه در جذب سرمایه است.محمدی با بیان اینکه ۹۰ 
درصد تأمین منابع مالی واحدهای اقتصادی در حال حاضر توسط 
بانک ها انجام می شود، گفت: با وجود گلایه مندی فعالان اقتصادی 
استان از عملکرد شبکه بانکی، واحدهای اقتصادی هم باید به فکر 
سکوهای جدید تأمین منابع باشند.محمدی با تاکید بر روشن 
بودن آمار درسال ۱۴۰۲ توسط شبکه بانکی استان و تسهیلات 
پرداخت شده ۴۶ هزارمیلیارد تومانی در استان، افزود: باید در ارائه 
آمار دقت شود چرا که سه چهارم تسهیلات پرداختی در سال 
گذشته غیرتکلیفی بوده است.وی با بیان اینکه زنجان در اجرای 
تبصره های تکلیفی جزو سه استان برتر محسوب می شود، گفت: 
باید تلاش شود در سایر تسهیلات از روش های جدید استفاده 
شود..محمدی جذب منابع به صورت سنتی را از ایرادات شبکه 
بانکی دانست و گفت: باید در این مورد تجدید نظر کرد و نسبت 
به جذب منابع از روش های جدید و به روز اقدام کرد که در این 

میان نقش بازاریابان بانکی پررنگ خواهد شد.
بانک، امور مالیاتی و تأمین اجتماعی از جمله مشکلات فعالان 

اقتصادی است
رئیس اتاق بازرگانی زنجان با تاکید بر وجود مشکل در ارتباط 
بین بانک ها و بخش خصوصی اظهار کرد: نکته اینجاست که در 
گزارش ها، آمارهایی ارائه می شود که با وضعیت موجود فاصله دارد.
صمد یوسفی اصل، ادامه داد: بانک، امور مالیاتی و تأمین اجتماعی 
از جمله مشکلات فعالان اقتصادی است و کمیسیون امور 
اقتصادی و بانک اتاق بازرگانی زنجان در این راستا تشکیل و 
فعال شده است.وی در ادامه با بیان اینکه فعالان اقتصادی از 
بانک ها طلبکار نیستند و باید از کمک های شبکه بانکی تقدیر هم 
کرد، افزود: ولی این شبکه باید متوجه باشد که زمان پرداخت در 

تسهیلات بسیار مهم است.
یوسفی اصل با توصیه به شبکه بانکی برای نترسیدن از عاقبت کار، 
چرا که در هر صنفی بدحساب وجود دارد، ادامه داد: نکته کار در 
این حوزه آن است که بد حسابی عده ای نباید همه مجموعه را 

تحت تأثیر قرار دهد.

خورشیدی در میاندوآب ،آذربایجان غربی، پا به هستی نهاد. 
در همین سال پدرش مجید در سردشت سرباز بوده است 
. گذران زندگی در سال های آغازین حیات بد نبوده و با  
ارثی که از  پدررسیده بود، خوب می گذشت ولی رفته رفته 
مشکلات خود نمایی می کند .آن سان که خود می گفت : 
»پدر در سردشت معتاد شده بود هر از گاهی قطعه ملکی یا 
چیزی از لوازم منزل می فروخت و به همین دلیل در خانه 
همواره شاهد جنگ و جدل پدر و مادرم بودم. مادرم زنی 

مظلوم و با خدا بود.
پدرم به حزب توده منتسب بود. یک پایش در زندان بود 
و اگر در مراغه و مهاباد اعلامیه یا شبنامه ای پخش می شد، 

می آمدند او را می گرفتند.
کارمند اداره دارایی بود و از معدود افراد باسواد شهر. از اداره 
دارایی اخراجش کردند و رفت در اداره ثبت مشغول به 
کار شد.پس ازمدتی ازآنجا نیز بیرونش کردندو مدت ها  با 

عریضه نویسی، روزگار می گذرانید.
بیکاری واعتیاد به الکل پدر، روزگارخانواده را، سیاه کرده

بود. هر چند که سرانجام، اصـلاح و هدایت شد و روی 
به خانقاه آورد ولی دیگر،به جزقطعه باغی، همه داریی اش 

راازدست داده بود.زندگی سختی برای خود و خانواده اش، 
تحمیل شده بود.

در دوره کودکی او، میاندوآب،شرایط اجتماعی و فرهنگی 
و اقتصادی مناسبی نداشت. بخشی کوچک با کوچه های 
گل آلود و خانه های کاه گلی. مردمانش به کشاورزی و گله 
دا ری اشتغال داشتند. مکتبی نبود و به تازگی دو مدرسه ی 

ابتدایی گلستان و بوستان در آنجا  دایر شده بود.
کودکان میاندوآب،علاقه ای به باسواد شدن ودرس خواندن 
نداشتند به این دلیل بعضی از والدین، به زور کودکانشان را 

به مدرسه می فرستادند.
از بهداشت عمومی خبری نبود، شهر تنها یک حمام عمومی 
داشته و مردم در زرینه رود ،آب تنی می کردند و آب شرب 

نیز از آنجا با کوزه آورده می شده است.
تنها یک مسجد و چند حسینیه در شهر بود، از کلاس های 

در بخش دیگری از این برنامه، اعضای ارشد مرکـز علـوم 
و نجـوم زنجـان با کمک ابزارهای رصـدی میهمـانان را به 
تماشـای هـلال تربیع اول ماه، فراخواندندو دوستداران آسمان 
شب از دریچه ی دوربین های دوچشمی و تلسکوپ ها، 

رصـدگر  ماه و عوارض سـطحی تنها  قمـرِ زمین  شدند.
اکبری افزود:یکی از بخش های پرطرفدار این ویژه برنامه ی 
رصدی،همچون سال های گذشته،نحوه ی کار با نرم افزارهای 
رایگانِ ستاره شناسی بود که در این بخش مربیان نجـوم مرکز  
با اسـتفاده از نرم افزارهای متنوع نجـومی به آموزش نحوه ی 
نصب و فعال سازی این نرم افزار پرداختند و در ادامه مفاهیمی 
چون جهت یابی و شناخت صورت های فلکی در عرض های 

هنری یا قرآن و تفسیر هم خبری نبود و فقط در ماه های 
محرم و رمضان چند تن واعظ و یا مرثیه خوان می آمدند و 

وعظ می کردند و روضه ای خوانده می شد.
بهروز در سال  ۱۳۴۲ خورشیدی با  دختر عمویش پروین، 
ازدواج کرد که حاصل آن یک فرزند پسر و چهار فرزند 
دختر است.خودش در مورد خانواده اش گفته است:»همسرم 
خانم پروین ثروتیان، دختر عموی من است. با محبت و 
عشق، ازدواج کردیم. او همه تلخی های زندگی مرا تحمل 
کرده است. او علاقه مند به تالیف کتاب و پژوهشگری 
است. کتاب گنجنامه حکمت را تالیف کرده است و منظومه 
حیدر بابای استاد شهریار را به اسپرانتو ترجمه کرده  که نیمه 
تمام مانده،به حفظ قرآن و ادب فارسی عشق می ورزد ولی 
مسئولیت خانه و رسیدگی به من و هفت نوه و پنج فرزند، 

مانع از کار تحقیق و تالیف او می شود.
کارنامه سال های تحصیل و تدریس

بهروز ثروتیان،  در زادگاهش، دبیر ریاضی بود. در کنکور 
سراسری، سال۱۳۴۲همزمان در دو رشته ی زبان و ادبیات 
فارسی و فلسفه نفر اوّل شده ولی رشته ی زبان و ادبیات 

فارسی را برای ادامه تحصیل برگزیده بود.
وی در ۱۳۴۵ خورشیدی نفر اوّل دانشگاه تبریز شناخته شده 

و مدال درجه یک علمی فرهنگ را دریافت کرده است.
برای خدمت فرهنگی به میاندوآب رفت و در سال ۱۳۵۱ 
خورشیدی دوره کارشناسی ارشد ادبیات را در تبریز به اتمام 

رساند.
در سال ۱۳۵۴نیز مدرک دکتری ادبیات فارسی را از دانشگاه 
تهران  گرفت و در دانشگاه تبریز استخدام شد ولی بزودی در 
سال  ۱۳۵۸ خورشیدی و زود تر از موعد  بازنشسته اش کردند.
از  سال ۱۳۶۵ تا ۱۳۸۲خورشیدی با دانشگاه آزاد اسلامی 
واحد کرج همکاری داشت و در کنار آن به تصحیح و شرح 

متون و پژوهش های ادبی و ترجمه، پرداخت.
آثار و تالیفات

این محقق در زمـان حیــات خـود کتاب های فراوانی 
تالیف و تصحیح و ترجمه کرد. از جمله :

مختلف جغرافیایی بر روی کره زمین را آموزش دادند. 
وی تصریح کرد:با توجه به حضور پرشور اعضای کودک و 
نوجوان به همراه  خانواده های آن ها در این برنامه، بخشی از 
برنامه به قصه گویی اختصاص یافت. در این بخش یکی از 
برگزیدگان جشنواره ی قصه گویی)هادی رفیعی(  به سراغ 
روایتی جذاب از جهان قصه ها رفت و لحظاتی مخاطبان را به 
آسمان قصه ها برد.اکبری گفت:کودکان و نوجوانانی که میهمان 
این برنامه بودند در بخش دیگری از برنامه در دو پویش ادبی 
و هنریِ ویژه نیز شرکت نمودند.پویش ادبی »ستاره ی آرزوها« 
که به نوشتن  شـعر و داسـتان کوتاه و دلنوشته اختـصاص 
داشـت و پویش هنری »عکس و مکث« که به عکاسی با 

-تصحیح وشرح پنج گنج: مخزن الاسرار، 
خسرو و شیرین،  لیلی و مجنـــون، 
شرف نامه، اقبال نامه، هفت پیکـــر، 

حکیم نظامی گنجه ای.
-غزلیات حافظ،دیوان حافظ،شرح غزلیات  
حافظ، ســـروده های بی گمان حافـظ. 

نامه های حافظ.
-فرهنگ اصطلاحات و تعریفات نفایس 

 الفنون،شمس الدین آملی.
-بررسی فرّ در شاهنامه فردوسی

-تصحیح جاویدان خرد،ابن مسکویه.
-بیـان در شــعر فارسی، فن بیان در 

آفرینش خیال.
-الفبانامه فارسی برای بیگانگان به زبان 

اسپرا نتو
- طنز و رمز در الهی نامه.

- روایات گهربار
-اشارات عارفانه به رموزآیات و اخبار 
در نوبت ســـوم کشـف الاســـرار و 

عـده الابرار رشیدالدین میبدی.   
-رؤیای عشق درمثنوی گل و نوروز خواجوی کرمانی.

-الفبای شکل خیال در مثنوی گل و نوروز.
-آیینه غیب نظامی گنجه ای در مثنوی مخزن الاسرار.

-سلام بر حیدربابا، ترجمه منظومه ی حیدر بابایه سلام 
استاد شهریار.

- اندیشه و هنر در شعر نیما یوشیج.
-اندیشه های نظامی گنجه ای.

- شرح و نقد غزلیاّت شمس تبریزی و ...
در آستانه ی غروب :

استاد در روزهای پایانی عمـر دست به کار تنظیم دست 
نوشته هایش در زمیـنه ی تصحیح »تفسیر عـرفانی صفی 
 علیشاه از قرآن کریم بود که در هفتم امرداد ماه سال 
۱۳۹۱خورشـیدی و در گوهردشت کـرج  بر اثر سکـته 
قلبی چشم از جهان فروبست و در بهشت سکینه کرج،  

قطعه ۱۲، ردیف ۳۹، شماره ۶۸ به خاک سپرده شد.
یاسمن ثروتیان فرزند استاد، در یادداشتی همزمان با سالگرد 
پدرش نوشت:نیک بخت بودم که سرنوشتم در خانه ی 
پدری چون او آغاز شد. در خانه ای رشد یافتم که در زیر 

سایه ی پدر و مادر، جز عشق چیزی ندیدم.
آنچه از کودکی به یاد دارم لحظه ای است که مادر فنجان 
چای را در یک سینی استیل کوچک به دستم می دهد و 
می گوید:  از پله ها که می روی پایین،  در را آهسته بازکن 
تا رشته کلام پدر، پاره نشود و فنجان را روی میزش بگذار 

و بگو : »بویرون« یعنی بفرمایید.
نمی دانم چند سالم بود ولی فکر می کنم مربوط به زمانی 
است که پدر در زیر زمین خانه مان در تبریز احتمالاً مشغول 

تصحیح »پنج گنج نظامی« بوده است.
درروزهای پایانی این ترانه را زیر لب زمزمه می کرد:

یک چند به کودکی به استاد شدیم
یک چند به استادی خود شاد شدیم
پایان سخن شنو که ما را چه رسید

از خاک برآمدیم و بر باد شدیم

موضوع آسمان شب می پرداخت، دو بخش تکمیلی این 
بـرنامه بودنـد که پس از دریافت آثـار و داوری توسـط 
مربیان ادبی  و هنــری مرکز علوم و نجوم زنجان، به ۱۰ نفر 
از برگزیدگان این پویش جوایزی اهدا خواهد شد. این مربی 
مسئول در پایان خاطرنشان کرد: در انتهای برنامه اعضای 
مراکز کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان زنجان 
با دریافت مدال های سحابی و کهکشان،  نشان افتخاری 
دریافت کردند تا به عنوان سفیران نجوم تجربیات شان را از 
تماشای آسمان شب، با دوستان شان به اشتراک بگذارند و 
تلاش کنند در هر جایی در زیر این گنبد کبود کمی سر به 
هوا باشند و آسمان شب را به اطرافیان شان  بیشتر   بشناسانند.

یاد بعضی نفرات رزق روحم شده است

یک ماه و این همه خاطرخواه

سعید رضا  بیات
به یاد  بهروز ثروتیان، استاد یگانه ی علم بیان

مرکز علوم و نجوم زنجان میزبان ماه بود

اعلانات-استاندار زنجان  ازسرمایه گذاری به عنوان یکی  از 
مسایل نیازمند توجه در استان یاد کرد و افزود: در حوزه سرمایه 
 گذاری باید مجموعه استان همگرا باشند و به سمتی حرکت 

کنند که تولید ناخالص داخلی و سهم استان از کشور بالا رود.
محسن افشارچی روز پنج شنبه، ۲۵ مردادماه در نشست 
خبری با بیان اینکه همه ی تلاش ها بر این بوده که روش های 
تولید ثروت در استان به نفع کشور متکثر شود، اظهار کرد: 
یکی از مشکلاتی کشور ما وابستگی به نفت است که همین 
موضوع سبب وجود سازوکارهای متفاوت می شود و همین 
وابستگی باعث آسیب در شرایطی مانند تحریم است؛ بنابراین 
تا وقتی که مسیرهای متفاوت برای تولید ثروت را به رسمیت 

نشناسیم با مشکل مواجه خواهیم بود.
وی با بیان اینکه ذهنیت همه مدیران ما بر مبنای درآمدهای 
نفتی شکل گرفته است، عنوان کرد: این موضوع در حالی 
است  که در کشورهای پیشرفته دولت اصلاً متولی فروش 
نفت نیست بلکه فروش را با مالیات سنگین به شرکت های 
خصوصی واگذار کرده است و تولید ثروت در آن ها یکسان 

نیست.
استاندار زنجان با توضیح اینکه یکی از موضوعاتی که در 
استان دنبال آن بودیم تولید الیاف شیشه با توجه به وجود 
معادن سیلیس خوب در استان است افزود: باید تلاش شود 
هم مسیرهای تولید ثروت متکثر شود و هم افرادی که تولید 
ثروت می کنند که این موضوع هم شامل صنایع کوچک و هم 

صنایع بزرگ می شود.
افشارچی با تاکید مجدد بر این مطلب که یکی از مسائلی که 
باید در استان به صورت بسیار جدی پیگیر شود مسئله ی آب 
است، ادامه داد:  ۲ میلیارد و ۱۰۰ میلیون متر مکعب ورودی 
آب زنجان است که  یک میلیارد و۱۸۰ میلیون مترمکعب برای 
کشاورزی، یک میلیارد و ۱۰۰ میلیون مترمکعب در بخش 
شرب و ۵۵ میلیون متر مکعب در بخش صنعت در حال 
استفاده است که قسمت اعظم آب استفاده شده در استان از 

آب های زیرسطحی است.
وی با تاکید بر اینکه باید تدبیر ویژه برای کنترل آب های 
سطحی اندیشیده شود، ادامه داد:  اگر احداث سد مراش، 
بلوبین و مشمپا را تمام کنیم تنها ۵۰ درصد آب های سطحی 

را کنترل کردیم و بقیه باقی مانده است. 
نماینده عالی دولت در استان زنجان با یادآوری اینکه  تولید 
پساب فاضلاب شهر زنجان به اندازه مخزن سد تهم بوده، 
متذکر شد: یکی از راه های صرفه جویی در مصرف آب در 
صنایع استفاده از پساب توسط واحدهایی که نیاز آبی بالایی 
دارند هست؛ به طوری که با بازچرخانی پساب در صنعت 

می توان ۵۰ درصد از آب زیرزمینی را ذخیره کرد.
وی با یادآوری اینکه در سال ۱۴۰۲ حدود ۱۹.۱همت پروانه 
بهره برداری در استان صادر شده است، تصریح کرد: باید 
تلاش شود صنایع پاک بیش تری در استان مستقر شود و اگر 
صنعتی نیاز آبی بالایی داشته باشد باید فعالیت آن ها مشروط 

به استفاده از پساب شود.
استاندار زنجان با ارائه این توضیح که یکی از معضلاتی که در 
حوزه صادرات داریم این است که بیش ترین تولید استان تک 
محصولی و مختص روی است، گفت: باید تلاش شود هم 

سبد صادرات و هم مقاصد صادراتی متنوع شود.
وی توجه به اقتصاد دانش بنیان را یکی دیگر از نیازهای استان 
دانست و ادامه داد: در راسـتای حمایت از این حوزه مشکل 
زمین پارک علم و فناوری حل شده و در روزهای پیش رو 

آماده سازی زمین انجام خواهد شد.
استاندار زنجان با توضیح اینکه مقدمات جابه جایی پادگان 
انجام شده است، ادامه داد: در حال مذاکره برای جابه جایی 
قسمت بالای پادگان هستیم که مکاتبات در این زمینه آغاز 
شده و اگر انرژی گذاشته شود امکان جابه جایی وجود دارد. 

وی عنوان کرد: در کنار برنامه ریزی در حوزه های کلان تلاش 
شد که امور روزمره مردم از جمله تامین آب و برق هم مد 

نظر قرار گیرد تا مایحتاج مردم تامین شود.
استاندار زنجان در ادامه با تاکید بر این مطلب که یکی از 
موضوعاتی که باید مورد توجه خبرنگاران قرار گیرد مسئله 
حفظ آبروی افراد است، اظهارکرد: در کنار مطالبه گری باید 

انصاف را نباید فراموش کرد.
استاندار زنجان در ادامه گریزی به موضوع استفاده از اتباع برای 
تامین نیروی کار زده و گفت: مجوزی برای فعالیت اتباع در 
بازار کار استان داده نشده و فعالیت آنها به عنوان نیروی کار و 

همچنین استفاده از آنان غیر مجاز است .
وی با اشاره به زمین های ۲۰۰ متری ثمین ۳ که آماده واگذاری 
به واجدین شرایطی است که ۴۰ میلیون آورده نقدی داشتند، 
افزود: این زمین ها ۱۵۰۰ قطعه است که سه هزار نفر را تحت 
پوشش قرار می دهد.وی با یادآوری اینکه مسیر مسکن در 
دولت های مختلف نباید متوقف شود زیرا نیاز اولیه مردم 
است، ادامه داد: باید برنامه ریزی ها طوری باشد که تا ۱۰ سال 

آینده مشکل مسکن مردم حل شود.
افشارچی با تاکید بر اینکه هر جا باشم دلم برای ایران و زنجان 
می تپد، افزود: در حال مکتوب کردن گزارش به مردم از دوره 

مدیریت خود در استان هستم.
وی با بیان اینکه شاهد تغییر در برخی از مدیران استانی 
بودیم، ادامه داد: بسیاری از مدیران پای کار هستند و برای 
حل مشکلات مردم تلاش می کنند هر چند وجود برخی از 

مشکلات در روند تغییر دولت طبیعی است.

استاندار زنجان:
دلم برای ایران می تپد

در حال مذاکره برای 
جابه جایی  قسمت  بالای پادگان  هستیم

معاون  استاندار زنجان:
زنجان در اجرای تبصره های تکلیفی 

جزو سه استان برتر است

سد شهید جان نثار در 
چند دهه ی اخیر آبگیری نشده است
جوابیه ی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان

  به درج گزارش »آب از سر این سد گذشته است«


